
Országgyűlési képviselő

Iromány száma: K/6818.

Benyújtás dátuma: 2024-01-16 11:50

Parlex azonosító: WICBFOLD0001

Címzett: Kövér László, az Országgyűlés elnöke
Benyújtó: Ungár Péter (LMP) 

Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Csák János, kultúráért és innovációért felelős 
miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miniszter Úr miniszteri évei után elhelyezkedne a 
kulturális szférában, ha nettó 216.790 forint fizetést kapna, mint múzeumi alkalmazott?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

A  Kormány  azzal  a  neki  rugaszkodással,  ahogyan  gyorsított  eljárásban,  2020-ban  elvette  a
közalkalmazotti jogviszonyt a kulturális dolgozóktól, éppen olyan megfeszítetten fogta vissza az
elmúlt  négy  évben  a  béreik  emelését.  Az  ágazatban  2022  januárja  óta nem  volt  béremelés,
miközben  a  koronavírus,  a  rezsiválság  és  a  gazdasági  recesszió  miatt  a reálbérek  jelentősen
csökkentek a 2021-es bérszinthez képest. A két évvel ezelőtti 20 százalékos emelést a válság mára
többszörösen  felemésztette,  és  az  egyébként  is  megalázóan  alacsony  fizetést  az  infláció
elértéktelenítette.

Összetorlódtak  a  bérek és bérfeszültség alakult  ki  az  ágazatban,  mert  a  tavalyi  béremelést  a
garantált bérminimum  felett dolgozó  munkatársak nem  kapták  meg.  A  kulturális  dolgozók
összessége így garantált bérminimumon dolgozik; – ez bruttó 326.000 Ft, ami nettó 216.790 Ft,
melyből  sem  megélni,  sem  félrerakni,  sem  tervezni  nem  lehet,  sem  családosoknak,  sem  a
családalapítás előtt állóknak. A szférán belül nincsen differenciált ágazati bér a munkában eltöltött
évek  és  a  szakmai  képesítés  szerint,  ami  azzal  a  következménnyel  járt,  hogy  összetorlódott  a
bérpálya, mely fizetések közti feszültséget keltett. 

A kulturális  szektorban elhelyezkedők száma csökken,  a  dolgozók motivációja  apad,  miközben
folyamatosan  munkaerőhiánnyal  küzdenek  a  könyvtárakban,  a  múzeumokban,  az  egész
közművelődésben. Nem egy vármegyei jogú könyvtár kénytelen végzettség és szakképesítés nélküli
személyt felvenni, hogy a minimális feladatokat ellássák. A kulturális területen dolgozó kollégák
munkaterhe emelkedik, ami viszont a bérükben nem jelentkezik.



 

Ezzel kapcsolatban kérem Miniszter urat, szíveskedjék válaszolni a következő kérdéseimre: 

 

1. Miniszter Úr miniszteri évei után elhelyezkedne a kulturális szférában, ha nettó 216.790 forint
fizetést kapna, mint múzeumi alkalmazott?

2. 2024-ben a Kormány milyen módon tervezi kezelni a kulturális szférában összetorlódott bérekből
és bérfeszültségből fakadó feszültséget? 

3.  Számíthatnak-e  a  kulturális  dolgozók  2024-ben  arra,  hogy  a  fizetésük  megállapítása  során
figyelembe veszik,  és  anyagilag  el  is  ismerik  a  munkában eltöltött  éveik  számát  és  a  szakmai
képesítésüket? Tervezi megemelni a Kormány a kulturális dolgozók bérét 2024-ben? 

 

Várom megtisztelő válaszát. 

Tisztelettel,

Ungár Péter (LMP) 

Budapest, 2024. 01. 16.
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